



Issue 32, March 2016

al mohandis TIMES

تحت رعاية صاحب السمو الملكي الأمير خليفة بن سلمان آل خليفة .. المؤتمر الهندسي العربي السابع والعشرون



تحت رعاية صاحب السمو الملكي الأمير خليفة بن سلمان آل خليفة عقد المؤتمر الهندسي العربي السابع والعشرون تحت شعار واقع النقل في الوطن العربي وآفاق تطوره وتكامله، وذلك بتنظيم من جمعية المهندسين البحرينية بالتعاون مع اتحاد المهندسين العرب، أناب سموه سعادة الأستاذ محمد بن إبراهيم المطوع وزير شؤون مجلس الوزراء الذي تفضل بافتتاح المؤتمر والمعرض المصاحب صباح يوم الثلاثاء الموافق 29 مارس 2016 بفندق الدبلومات راديسون بلو.

نظراً لمحدودية الوقت في المؤتمر، والسعي إلى إعطاء كل المشاركين فرصة لطرح كل ما لديهم من أفكار متطورة ومتعلقة بأبحاثهم. شارك في المؤتمر ما يقارب 350 مهندسا ومهتماً من مختلف الدول العربية، وفيما يتعلق بالمعرض المصاحب فقد شاركت فيه 51 جهة تخصصية، ويتضمن مجسمات وصور وأفلام فيديو تتعلق بقضايا النقل في الوطن العربي.

المتخصصة والتي كان أبرزها الجلسة الفنية التي شارك فيها كل من المهندسة مريم أحمد جمعان وكيل وزارة النقل البري والبريد، والمهندس وائل المعداوي وزير الطيران المدني المصري السابق والدكتور رامي العصار مستشار البنك الدولي الأول لدول مجلس التعاون الخليجي.

يشار إلى أن اللجنة الفنية للمؤتمر كانت قد اكتفت بواحد وخمسين بحثاً وورقة عمل

ويذكر أن المؤتمر يهدف إلى تعزيز قطاع النقل في الدول العربية، كما يساهم في تعزيز نشر وتطوير الحلول المبتكرة، ويقف على التحديات التي تواجه الدول العربية على صعيد النقل الجوي والبري والمائي.

واختتم المؤتمر فعالياته يوم الأربعاء الموافق 30 مارس 2016 بعدد من الجلسات الفنية

باجتماع المكتب التنفيذي والمجلس الأعلى لاتحاد المهندسين العرب .. بدأت فعاليات المؤتمر الهندسي العربي السابع والعشرين

واختيار مواضيع وموعد المؤتمر الهندسي العربي الثامن والعشرين والندوات التحضيرية ، إضافة الى انتخاب أعضاء جدد للمكتب التنفيذي للمشرق والمغرب والخليج العربي.

سبق ذلك اجتماع المكتب التنفيذي لاتحاد المهندسين العرب صباح يوم الأحد الموافق 27 مارس 2016 برأسة المهندس ضياء عبدالعزيز توفيق، وحضور كل من الأمين العام الدكتور عادل إبراهيم الحديثي والمهندس أحمد جاسم الجولو من دولة قطر إضافة لأمين المال محمد خضر، حيث ناقش الاجتماع الترتيبات الجارية لاجتماع المجلس الأعلى للاتحاد واقتراح جدول الأعمال.

عقد المجلس الأعلى لاتحاد المهندسين العرب اجتماعات الدورة 72 للمجلس الأعلى للاتحاد بحضور مندوبي معظم الهيئات الهندسية العربية الأعضاء ، وياشر اجتماعاته صباح يوم الاثنين الموافق 28 مارس 2016 بفندق الدبلومات ، حيث تم استعراض أنشطة اللجان والهيئات الاتحادية



الدكتورة لمياء فيصل تحصد جائزة المهندسة البحرينية المتميزة



تحقيق النجاح هما الطريق الأمثل للوصول إلى تحقيق الطموح المطلوب، وحثّت الدكتورة لمياء كافة المهندسات على التمسك بما من شأنه أن يفتح لهم آفاقاً واسعة وفرصاً وكثيرة.

إلى إنجازات الفرد التي يفخر بها، لا سيما وأن جمعية المهندسين البحرينية هي التي اختارتني من بين مجموعة من المهندسات اللاتي بذلن عداً متميزاً من الجهود الاستثنائية تجاه مهنة الهندسة، منوهة إلى أن من أبرز الأمور التي جعلتها تنال الجائزة أنها تضم في محصلة مسيرتها العملية التنوع في الخبرات سواء على الصعيد الأكاديمي أو العملي.

وبينت الدكتورة لمياء أن المثابرة والإصرار على

في حفل العشاء الذي أقيم بفندق أمواج روتانا، وبمناسبة انطلاق فعاليات المؤتمر الهندسي العربي السابع والعشرين في الفترة من 29 - 30 مارس 2016 تم تكريم عضوة الجمعية الدكتورة لمياء فيصل باعتبارها المهندسة البحرينية المتميزة، وتمنح الجائزة من قبل لجنة المهندسات المنبثقة عن اتحاد المهندسين العرب، وذلك في نسختها الأولى.

وبهذه المناسبة قالت الدكتورة لمياء: "إن الفوز بهذه الجائزة يعد بحد ذاته إنجازاً يضاف

الهرمي رئيساً بالتزكية للدورة الثانية على التوالي .. ووجهان نسائيان في مجلس الإدارة



عقدت الجمعية العمومية للجمعية اجتماعها الاعتيادي مساء يوم الثلاثاء الموافق 15 مارس 2016 في مقر الجمعية بالجفير، وفاز المهندس مسعود إبراهيم الهرمي برئاسة جمعية المهندسين البحرينية بالتزكية للدورة الثانية على التوالي.

وتم مناقشة واعتماد التقريرين الأدبي والمالي والتوصيات المرفوعة من مجلس الإدارة وأهمها الموافقة على تنفيذ المرحلة الثانية من مبنى الجمعية.

وتم انتخاب لجنة للإشراف على الانتخابات من خمسة أعضاء لإدارة انتخاب أربعة من أصل سبعة تنافسوا على أربعة مقاعد تكميلية لمجلس إدارة الجمعية، وكانت نتائج التصويت حصول المهندس عامر بن رجب على 86 صوتاً والمهندسة ريم العتيبي على 84 صوتاً والمهندسة ريم خلفان على 77 صوتاً، بينما كان نصيب المهندس عباس الوطني 63 صوتاً. وعليه يكون بقية المرشحين أعضاء احتياط، جدير بالذكر أنه قد شارك

عامر بن رجب مديراً لشئون الأعضاء والمهنة، والمهندسة ريم أحمد العتيبي مديرة للأنشطة العامة، والمهندسة ريم إبراهيم خلفان مديرة للإعلام.

وقدم المهندس مسعود الهرمي شكره الجزيل لأعضاء الجمعية على ثقتهم ودعمهم الذي يشكل عامل دفع لمجلس الإدارة لتنفيذ برامجه وخطته، وقد أهاب رئيس الجمعية بأعضاء مجلس الإدارة التقدم ببرامج عملهم للدورة الانتخابية الجديدة من أجل مناقشتها وإقرارها في اجتماع قادم.

في اجتماع الجمعية العمومية 138 عضواً ممن يحق لهم التصويت.

وعقب نتيجة فرز الأصوات مباشرة، عقد مجلس الإدارة اجتماعه الأول برئاسة المهندس مسعود إبراهيم الهرمي رئيس الجمعية، حيث تم توزيع المناصب الإدارية كالتالي: المهندس عبد النبي الصباح نائباً للرئيس والمهندس جواد جعفر الجبل أميناً للسر ومدير العلاقات الخارجية، والمهندس عباس علي الوطني أميناً مالياً، والمهندس جميل خلف العلوي مديراً للمؤتمرات، والمهندس أيمن محمد ناصر مديراً للتدريب، والمهندس

دورة جسم المعرفة



نظم مركز التدريب بجمعية المهندسين البحرينية دورة تدريبية تحت عنوان (جسم المعرفة SMRP) وذلك بالتعاون مع جمعية محترفي الصيانة خلال الفترة من 28 إلى 31 مارس 2016 بفندق الدبلومات راديسون بلو، وحاضر فيها المهندس حسين العلي رئيس لجنة التعليم بجمعية محترفي الصيانة.

نالت الدورة استحسان المشاركين، وفي نهايتها قدم المهندس أيمن محمد ناصر شهادات إلى كافة المشاركين في الدورة فضلاً عن المهندس حسين العلي.

“The 27th Arab Engineering Conference”

Under the theme “Transportation in the Arab world and the prospects for its Development & integrating between Arab countries”, BSE and Federation of Arab Engineers organized The 27th Arab Engineering Conference, on 29 & 30 March 2016, Under the patronage of His Royal Highness Prince Khalifa bin Salman Al Khalifa, the Prime Minister.

Mr. Mohammed bin Ibrahim Al Mutawa, the Minister of Cabinet Affairs inaugurated the conference and the exhibition on behalf of His Royal Highness Prince Khalifa bin Salman Al Khalifa.

The conference concluded its events on Wednesday 30 March 2016 with a number of specialized technical sessions, which was



highlighted by a panel discussion by Engineer Mariam Ahmed Jamaan, Undersecretary of the Ministry of Transportation & Communication, Wael Madawy the former Minister of Civil Aviation in Egypt, and Dr. Ramez Assar First International Bank adviser to GCC countries.

The conference was attended by 350 participants from Arab countries, while the exhibition had 15 participants with media and publicity displayed in all booths.

Executive Committee & Supreme Council meetings preceded the 27th Arab Engineering Conference

Executive Office of the Federation of Arab Engineers held a meeting on Sunday 27 March 2016 as the first activity for the conference marked with the arrival of participants and delegates from various Arab countries representing 18 Arab Engineering Organizations.

The Executive Office meeting attended by the president of the Federation Engineer Mr. Dheya Tawfiqi, the Secretary General Dr. Adel Al-Hadithi, Mr. Ahmed Al-Jolo from Qatar, while representatives of almost all Arab

Engineering Associations were present in the meeting of FAE Supreme Council meeting held on Monday 28th March 2016 at Diplomat Hotel.

The meeting discussed the agenda of the proposed Supreme Council meeting, which is scheduled to discuss the election of new members to the Office, Morocco and Gulf, it will also discuss the latest developments in the permanent committees as well as agreeing place and topics for next 28th Engineering Conference.



Dr. Lamya Faisal is the Bahraini Distinguished Engineer

Dr. Lamya Faisal won the Award of Bahraini Distinguished Engineer in its first edition which was launched by the Federation of Arab Engineers during the gala dinner and award ceremony, which was held at the Amwaj Rotana Hotel, as part of the “27th Arab Engineering Conference” held during 29th - 30th March 2016.

Dr. Lamya stated the :”Winning this award is an achievement added to the achievements of the individual that proud, especially the nomination to this award was made by Bahrain Society of Engineers amongst the female members which was based on the outcome of her career in the diversity of experiences both on the



academic level or work in the public and private sector, particularly the industrial sector, which is in the field of engineering”

Dr. Lamya said The perseverance and determination to succeed are

the ways to achieve the ambition is required, and therefore the Dr. Lamya urged all female engineers to uphold in this area, which will open wide horizons and opportunities toward their success.

Al-Hermi is President for second time and two Lady Engineers on BSE Board ..

BSE held the regular General Assembly Meeting “AGM” on 15th March 2016 .Mr. Masoud Al-Hermi has become BSE President for the second consecutive term.

During the meeting the members have discussed and approved the annual and financial reports and have adopted the recommendations submitted by the board, and in particular their recommendation to proceed in implementing the second phase of BSE premises.

Four members competed on the Board of Directors seats, and the results of the vote was 86 votes were casted to Mr. Amer Ali bin Rajab, while 84 were given to Ms. Reem Al-Otaibi, Ms. Reem Khalfan had 77 & 63 votes have gone to Mr. Abbas Ali Alwatani. The remaining candidates will be a reserve members. 138 members have participated in voting.

Following the result of votes, the Board Directors held its first meeting under the chairmanship of Al-Hermi where they distributed the managerial posts as follows:



Mr. Abdul Nabi Al Sabah, Vice president, Mr. Abbas Ali Alwatani, Treasurer, Mr. Jawad Al Jabal, Executive Secretary & Director of External Relations, Mr. Jameel Khalaf Al-Alawi, Director of Conferences, Ms. Reem Khalfan, Director of Information, Mr. Ayman Mohamed Nasser, Director of Training and Ms. Reem Ahmed Alotaibi, Director of General Activities.

Society of Maintenance & Reliability Professionals “SMRP Body of Knowledge by GSMP”

The Bahrain Society of Engineers-Training Centre in coordination with GSMP Maintenance & Reliability Excellence has recently conducted a joint venture training course on “SMRP Body of Knowledge” during 28-31 March 2016 at Radissons Blu, Diplomat Hotel, Bahrain. The course was lectured by Mr. Hussain Al Ali, Education Committee Chairman of GSMP.

Mr. Ayman Nasser, Director of BSE Training Centre successfully awarded the certificate of completion to the groups who attended from different industries in the Kingdom.

